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odznaczone 
Odznaką Gratulacje ministra 

3. Hr., .. kiewic:4 
Od ministra przemysłu maszynowego wpłynął do 

Samorządu RobotnIczego i Dyrekcji naszych zakładów 
list następującej treści: 

Serdecznie dziękuję za zaproszenie na uroczystości 
Swięta Lipcowego w Waszym Zakładzie, połączonego 
z wręczeniem Sztandaru PrzeChodniego za współza
wodnictwo w ubiegłym roku. Niestety pilne zajęcia 
służbowe nie pozwalają mi wziąć udziału w tych 
obchodaca . 

Samorządu Robotniczego Zakładów Metalowych im: gen. Waltera w Radomiu 

Proszę więc przyjąć najserdeczniejsze gratulacje za 
zajęcie l-go miejsca we współzawodnictwie w Zjed
noczeniu Przemysłu Precyzyjnego w roku ubiegłym 
oraz za I-sze miejsce zdobyte przez załogę "Waltera" 
we współzawodnictwie międzyzakładowym branży 
metalowej wojew. kieleCkiego w ub. roku. 
Zyczę całej załodze Zakładów Metalowych im. Gen. 

15 - 31 lipca 1970 Nr 14/281 "Waltera" - dalszych sukcesów ,produkcyjnych, eko
nomicznych i następnych osią.gnięć we współzawod
nictwie pracy oraz wszelkiej pomyślności osobistej. 

obrze realizujemy 
odjęte zobowiązania 

zań na 52 Konferencji Samo
rządu Robotniczego. Do chwili 
obecnej zrealizowano w 100% 
następujące zobowiązania: wy
konano ponad plan 10 szt. 
szłifierek do płaszczyzn, i w 
107% planowane zObowiązanie 

odnośnie produkcji elementów 
pneumatyki sterującej orai w 
114% planowaną oszczędność 

st:ali. 

Minister Przemysłu Maszynowego 

mgr inż. J. Hrynkiewicz 

i Zarządu Głównego ZMS 
W związku ze zdobyciem pierwszego mIeJsca we 

współzawodnictwie w ramach ZPP oraz we współ
zawodnictwie międzyzakładowym branży metalowej 
województwa kieleckiego za rok 1969. pragnę prze
kazać robotnikom, kadrze inżynieryjno-technicznej 
oraz pracownikom administracji szczere gratulacje. 

Z przedstawionej infor
macji wynika, że realizacja 
podjętych zobowiązań za 
I półrocze br. wynosi 72%'. 
Poważnie zaawansowane są 
prace przy zobowiązaniach 
produkcyjnych. 
Analizując efekty tych 

zobowiązań trzeba tu 
wspomnieć o wykonaniu 
szeregu poważnych prac, 
tak przez załogi niektórych 
wydziałów, jak również 
przez Brygady Pracy So
cjalistycznej. 

ztandar p. zechodni 
M W "Walterze" 

.~w ..... v miły akcent miała akademia odbyta w sali 
PMRN :w Radomiu z okazji Swięta 

bowiem połączona była z uroczystością 
sztandaru przechodniego MPM oraz pro

Z.Z.M. za zajęcie I miejsca we współzawod
międzyzakładowym w ramach ZPP za 

1969. 
na którą przybyli ,przedstawiciele ZPP, 

miejskich władz partyjnych i administracyj
członkowie samorządu robotniczego naszych 

licznie zebrana' załoga, była jednocześ
enia szeregu naszym pracownikom 

swoim wystą.pieniu przew. WKZZ tow. w. Kozub 
wysoko ocenił działalność naszych zakładów 

.. ~:_ ... _,- współzawodnictwa i czynów społecznych. 
.I'Ot()renOrblŻ z uroczystości zamieszczamy na str. 3. 

bc 

przechodni ministra wręcza z-ca dIs rozwo
jowych ZPP inż. L. Rybicki. 

Pozostałe zobowiązania są 

w trakcie realizacji. 

Wypróbowanej załodze zakładów im. Gen. "Waltera" 
życzę dalszych sukcesów w pracy dla naszej socjali
stycznej Ojczyzny - Polski Ludowej. 

Przykładem tego może 
być mycie i malowanie 
w czynie społecznym przez 
załogi wydziałów N-2, N-3, 
P-8 obrabiarek, agregatów, 
szafek narzędziowych a na
wet całych pomieszczeń. 
Wykonano również wiele 
prac na wydziałach P-7, 
P-U, Narzędziowni (przy 
rozbiórce niektórych po
mieszczeń i urządzeń 
szatni), porządkowaniu te
renu, regeneracji prostych 
uchwytów, a w wypaaku 
w-łu N-2 remontu apara
tury pomiarowej. 

KQniecznym wydaje się 
również wspomnieć tu o 
niektórych zobowiązaniach 
produkcyjnych. Na uwagę 
zasługują tu częściowo już 
zrealizowane przedsięwzię
cia dotyczące obniżki bra-
ków, kosztów wydziało- Przewodniczący ZG ZMS 

DOKOŃCZENIE NA STR. 3 Andrzej Zabiński 

~~~~~~~~~~~~~~~~ 
~ 

Typowym przykładem ofiar
ności w realizacji zobowiązań 

Czy po-wtórzyIlly sukces 
są prace wykonywane przez 
Leninowskie BPS z w-łu E-l. Z 
Między innymi brygady wy- roku ubiegłego? 
konały poza gOdzinami pracy 
remont silnika, 2 luzowników Ostatnio Zjednoczenie 
do pras, remont prostownika Przemysłu Precyzyjnego na 
wielozakresowego, naprawę posiedzeniu Branżowej Ko
piły do cięcia metali, remont misji Współzawodnictwa 
transformatora itp. dokonało oceny wyników 
Pomyślnie przebiega również współzawodnictwa między

realizacja podjętych zobowią- zakładowego w skali Zjed-

~~ 

ZieloIfe ś~iatło 
dla samo ontroli 

W ostatnich dniach mie
siąca lipca br. przy udziale 
dyrektora zakładu tow. 
Mariana Błońskiego i I se
kretarza KZ PZPR - tow. 
Jana Pytlarza obradowała 
Rada Zakładowa na swym 
kolejnym plenarnym posie
dzeniu. Przedmiotem obrad 
była ocena działalności za
kładu w zakresie wprowa
dzania na stanowiska robo
cze samokontroli produk
cyjnej. 

~~ 

Zvvrócil 
znalezioną 
wypl tę ... 

Rzadko zdarza się zgubić 
pieniądze, ale jeszcze rza
duej odzyskać je z powro 
tem. 12 lipca w naszym za 
kładzie miał miejsce fakt, 
który budzi ufność do lu
dzi, do ich uczciwości. Do 
radiowęzła zakładowf'go 
zgłosił się młOdy człowiek 
oświadczając, że znalazł 
pieniądze, prawdopodobnie 
wypłatę. Była to niebagatcl 
na suma ponad 1500 zł. 

Po ogłoszeniu komunika
tu zgłosił się poszkodowa
ny pracownik, któremu 
zwrócono znalezione pienią 
dze. 

Uczciwym znalazcą był 
Jan Cebula - pracownik 
wydz. P-9. Nie trzeba do 
dawać, że czyn Jana Cebuli 
zasługuje na najwyższą po 
chwałę. 

(r) 

Samokontrolę produkcyj
ną wprowadzono po raz 
pierwszy w naszych zakła
dach w roku 1968 wzorując 
się na Fabryce Samocho
dów Ciężarowych w Stara
chowicach. Zjawisko samo
kontroli produkcyjnej jest 
społeczną działalnością eko
nomiczno-gospodarczą, w 
której pracownik jakość 
produkcji bierze świadomie 
w swoje ręce. Warunkiem 
powodzenia i widocznych 
efektów może tu być tylko 
uczciwość producenta. 

W· ciągu ostatnich dwóch 
lat od chwili wydania re
gulaminu pracy sainokon
trolnej zrobiono dość sporo, 
w wyniku czego na dzień 
dzisiejszy uprawnienia do 
pracy samokontrolnej po
siada 90S pracowników. Z 
liczby tej najwięcej pra
cowników uprawnienia te 
posiada na wydziale P-1 bo 
aż 214 pracowników, Na
rzędziownie 137, P-5 - 101, 
P-3 - 95, P-6 - 14, P-9 -
63. Procentowo w stosunku 
do zatrudnionych robotni
ków grupy przemysłowej 
najwięcej uprawnionych do 
stosowania omawianej me
tody pracuje na wydziale 
P-1 bo 57% i na wydziale 
P-3 - 27%. Natomiast naj
bardziej nikłe wyniki no
tują takie wydziały jak 
P-lO - 3,8%, P-S - 9%. 
Dziwnym wydaje się rów
nież całkowity brak samo
kontroli na terenie wydzia
lu P-4, który ze względu 
na charakter produkcji po-

DOKOIQ'CZENIE NA STR. 3 

noczenia 7.ia I kw. 1970 r. 
Ocena ta dla naszego za

kładu nie wypadła korzyst
nie, bowiem uplasowaliśmy 
się dopiero na jedenastym 
miejscu spośrÓd dwudzie
stu dwóch ocenianych 
przedsiębiorstw. Na pierw
szym miejscu sklasyfiko
wane zostały Zakłady Me
talowe "Mesko" - Skar
żysko-Kam., za nimi -
Zakłady Elektromaszynowe 
"Eda" z Poniatowej i na 
trzecim miejscu - Wyt
wórnia WyrObów Precy
zyjnych w Niewiadowie. 

Powodem zajęcia tak od
ległego miejsca było nie 
wykonanie założeń wskźni
ka udziału kosztów, wydaj

grupy przemysłowej, wskaź 
nika ciężkości wypadków 
przy pracy i wartość uzna
nych reklamacji. Poprawa 
tych wskaźników przynaj
mniej o 50% dałaby nam 
możliwość zajęcia czołowe
go miejsca. 

Zadaniem dla kierow
nictwa działów i wydzia
łów jest bieżące analizowa
nie oraz informowanie za
interesowanych o osiągnię
tych wynikach w zi'kresie 
współzawodnictwa pracy. 
Ambicją wszystkich pra

cowników winno być pow
tórzenie sukcesu z roku 
1969, za który otrzymaliś
my sztandar przechodni. 

ności na jednego robotnika Zygmunt Urbański 
~~~~~~ 

Serd cz ie itamy 
dęlegację Komsomolu 
Z Uliano~ska 
Młodzieżowe kontakty pomiędzy organizacjami ZMS 

i Komsomolem datują się już od roku 1967 kiedy 
nastąpiła pierwsza wymiana oficjalnych delegacji 
młodzieżowych na szczeblu Zarządu Miejskiego ZMS 
i Komitetu Obwodowego Komsomołu w illjanowsku. 

W ślad za tym kontaktem poszły także zakładowe 
organizacje ZMS z terenu miasta Radomia, a wśród 
tych również nasza zakładowa organizacja ZMS, która 
nawiązała kontakty w 1968 roku goszcząc Komsomol
ców z Fabryki Samochodów w illjanowsku. W rok 
później 6-osobowa delegacja "walterowców" przeby
wała z rewizytą w rodzinnym mieście W.I. Lenina. 

Obecnie w dniach 25 lipca do 5 sierpnia przebywa 
5 osób z illjanowskiego Awtozawoda na czele z se
kretarzem KZ PZPR tow. Wiktorem Nikolajewiczem 
Mustat.owem. 

Obecna wizyta jeszcze bardziej winna przyczynić 

się do nawiązania przyjacielskich stosunków pomiędzy 
młodzieżą polską i radziecką oraz wzbogacenia wy
miany doświadczeń w pracy obu bratnich organizacji. 

Towarzyszom Komsomolcom młodzież "Waltera" 
życzy przyjemnego pobytu w Polsce i wywiezienia jak 
najlepszych wrażeń. 

(kap) 
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EALIZUJEMY UCHWAŁY V PLENU 
Dodatkowy fundusz 

Robotnicy naszego zakła- pewnej określonej granicy. 
du mogą otrzymać w kolej- Przyjęcie zasady zależności 
nych latach 1971-1975 pod- wzrostu płac zarówno robot
wyżkę swoich płac zasadni- ników jak i pracowników 
czych. Warunkiem uzyska- umysłowych jest uzasadnione 
nia dodatkowego funduszu tym, że podwyższenie płac obu 
na podwyżkę płac jest wy- tych grup zależy od gospodar
pracowanie w następnych ności całej załogi zakładu. 
latach lepszych niż dotych- Im lepsza praca i wyniki, 
czas efektów ekonomicz- tym wyższy będzie wzrost płac 
nych przez zakład . zarówno robotników jak i pra 

Nowy system podwyższa- owników umysłowych . Obie 
nia płac robotniczych za- te grupy w równym stopniu 
stępuje dotychczasową me- będą korzystały z wspólnie 
todę odgórnych regulacji wypracowanych efektów. Przy 
płac w poszczególnych ga- dobrej pracy zakładu wypra
łęziach przemysłu. cowany fundusz może być wyż 

szy 00 górnego pułapu ustalo
System ten nie wprowa- nego na dany rok. Dlatego 

dza zasadniczych zmian do 
obecnie stosowanego w za- nadwyżka ta w grupie pracow 

ników umysłowych w całości 
kładzie systemu płac. Ozna- zostaje przekazana na podwyż
cza to, że niezależnie od ki płac robotników, natomiast 
nowego systemu robotnicy nadwyżka płac robotników zo
pracujący w akordzie będą staje przekazana na fundusz 
mogli uzyskać w zrost za- rezerwowy ZjednOCzenia. 
robków poprzez p rzekrocz e 
nie norm i podnoszenie Nadwyżka funduszu płac 
swojej wydajności pracy. robotniczych nie będzie jed 
Podobnie nadal będą wy- nak odprowadzana na fun 
płacane wszelkiego rodzaju dusz rezerwowy w całości. 
premie i dopłaty dla pra- Pewna jej część powinna 
cowników pracujących w być na podstawie porozu
systemie d niówkowym, jak: mienia między dyrekcją a 
premie za jakość, za pracę radą zakładową przekazana 
w warunkach szkodliwych na fundusz mistrza, z któ~ 
dla zdrowia. rego można będzie premio-
Wysokość dodatkowego wać doraźnie robotników 

funduszu płąc dla robotni- wykonujących zadania prze 
ków nie jest w zasadzie kraczające normalny zakres 
ograniczona żadnymi puła- ich obowiązków. 
parni. Jednakże istnieje Wysokość wygospodaro
granica wypłacania z tego wanego dodatkowego fun
funduszu dodatków do płac duszu płac robotniczych za
robotniczych. Podwyżka leży z jednej strony od po
płac przypadająca średnio prawy wyników ekonomicz 
na jednego robotnika nie nych zakłądu oraz z tytu
powinna przekroczyć pro- lu przekazania nadwyżki 
centu podwyżki średniej funduszu premiowego pra
płacy przypadającej na jed cowników umysłowych, z 
nego pracownika umysło- drugiej natomiast z tytułu 
wego. likwidacji przerostów za-

Zakład otrzymuje planowy 
fundusz płac na dany rok; 
wysokość tego funduszu 
jest uzależniona od plano
wanej do osiągnięcia pro
dukcji czystej w zakładzie. 

tytułu awansów i przeszerego
wań może być pokrywana z 
dwóch źródeł: 
- bazowego fundu szu płac i 

dodatkowego funduszu ·płac. 

Bazowy fundusz płac ro
botników będzie co roku po-

Cenne wnioski 
Przy wykonaniu tego pla 

nu produkcji mniejszym 
funduszem płac osiągnięta 
oszczędność będzie przezna
czona na dodatkowy fun
dusz płac robotników. Wy
nik ten można osiągnąć jak 
już wspomniano, poprzez li 
kwidację przerostów zatrud 
nienia oraz wzrost wydaj
ności pracy. 

większany o niezbędny w zrost 
zatrudnienia dla wykonania 
planowanej produkcji. Dla 
tych nowych robotników prze
widziana będzie taka sama 
średnia płaca, jaką w 1970 r. 
osiągnęli robotnicy przedsię

biorstwa. 

na zebraniach PO 
Realizacja Uchwał V Plenum KC stanowi 

temat nr 1 wśród załod za!dadów .. Waltera", 
koordynatorem wszelkich prac w tym 
jest Komitet Zakładowy Partii. 

Z początkiem lipca br odbyły się we 

Tymczasem jak wiadomo, 
większość podejmujących 
pracę po raz pierwszy i 
stażyści, których grupa za-

OOP otwarte zabrania z udziałem aktywu zwia"kn,. 

Wypłata dodatków do za
sadniczych plac robotników 

wego, młodzieżowego oraz 'SIMP-u i PT&. 
bran iach tych brali udział, odpowiadając na 
tujące załogę pytania, człcmkowie Plenum. 
przedstawiciele dyrekcji i Komisji Zakładowej. 

plac robotników Przebieg dyskusji na ze
braniach był bardzo szero
ki, a z wypowiedzi mów
ców ,przebijała gospodarska 
troska o zakład i jego za

może nastąpić dopiero po szeregowania jest niższa od logę. Wielu robotników 
zakończeniu roku i rozli- przeciętnej. podkreślało, że WJm)wa-
czeniu efelttów pr acy przed Różnica między obecną dzenie nowego system u 
siębiorstwa . ' średnią płacą a płacą n o- bodźców materialnego za-

Oznacza to, że dodatki do wo przyjmowaIłych pracow interesowania sprawiedli
płac po zrealizowaniu za- ników może być przeznaczo wie uregulu je płace do 
dań np. w 1971 r . będą wy- na na awanse i przeszere- wYkonywanej pr acy. Mó
płacane w 1972 r . Dodatki gowania robotników. wiono też o słuszności ścis
wypłaca się co miesiąc. sto Jednocześnie należy pa- łego powiązania wzrostu 
sunek dodatku do płacy po miętać, że kierownictwo i płac r obotników i premii 
winien być różny dla po- załoga mogą zaakceptować pracowników umysłOwYch 
szczególnych robotników. tylko takie przekwalifiko- z uzyskiwanymi przez 

To, że średnia nadwyżka wania i tylk o wtedy, gdy przedsiębiorstwo efektami 
płac robotniczych wyniesie 5% ten wzrost kwalifikacji ekonomi~ymi. 
nie oznacza, że należy auto- przyczyni się do lepszej pra Wszystkie zebrania od
matycznie dać każdemu robot- cy i przyniesie korzyść za- były się w atmosferze du
nikowy 5% podwyżki. Przy kładowi ' i załodze. żego zainteresowania uch
przyznawaniu podwyżek trze- Od załogi zależy, jaki wałami V Plenum. Dysku
ba będzie kierować się różny- wzrost płacy będzie w po- tanci wskazali n a koniecz
mi względami, a w szczegól- szczególnych latach nowej ność d~szej poprawy 
ności dążeniem do: 5-latki, jakkolwiek zadania organizacji produkcji i 
ukształtowania właściwych w tym zakresie będą napię- miejsc pracy. Dużo uwagi 

proporcji między robotnikami te, lecz możliwe do wyko- poświęcono także zmniej
akordowymi i dniówkowymi. nania. J ak z tego wynika, szeniu kosztów produkcji 
stworzenia zainteresowania w tylko pełna mobilizacja za- ilości braków, jak również 
podnoszeniu kwalifikacji i równo robotników, jak i lepszemu wykorzystaniu 
wzmocnienia dyscypliny pracy. pracownikÓW umysłowych obrabiarek i urządzeń, po-

Nowy mechanizm nie ha- może przyczynić się do prawieniu trudnych obecnie 
muje wzrostu kwalifikacji pra wzrostu płac w zakładzie. warunków socjalnych za-
cownik6w. Podwyżka płac z inż. Leon Rybicki łogi itp. 

.~~~~,,~~~~~,,~~~~~~~~~~~~ 

_ Wykorzystanie czasu pracy maszyn 

W dyskusjach ll1.a 
niach OOP wzięło 
127 pracowników. W'" .. ,, ~pm. 

ich troski o dalszy 
zakładu było zgłoszenie 

wniosków i postulatów. 
w ielu wyp adkach 
w ano n a istniejące 
tu i ówdzie, 
pr odukcyjnych. 
część wniosków 
wprowadzenia nilezJ)ę(:ln:~ctJ 
zmian 
ryc h gniazd prlod1Llk,cv;in~'chJ 

zli1kwidowania części 

wisk obróbk i ręcznej , 
cofania z użycia 
obr abiarek, szc:zegól.ni!l 
przestarzałych i mało 
dajnych. Jak obliczono 
przybliżeniu, wycofanie 
tego rodzaju 
przyniosłoby zakładowi 

skali rocznej około 1,8 
zł oszczędności. 

Przy okazji w arto 
mez mtrzymać się 
wniosk iem, jaki został 
szony na zebr an iu 
5 przy wy~ziale P-5. 
czy on poprawy 
wYkorzystania parku 
szynowego z 80,9% 
87,451%. Wni M ~m~1 ;:nIVCI 

proponuje dociążenie 

siadanych obrabiarek. 
lizacja t ego wniosku 
woli na 

:2;ródlem podwyżek płac pra trudnienia. Im więcej bę
cowników umysłowych, po- dzie robotników, który czas 
dobnie jak i zasadniczych płac pracy w ciągu dnia nie bę
robotniczych, jest poprawa dzie w pełni wykorzystany, 
w stosunku do roku 1970 eko- tym mniejszą część podwy-
nomiczny ch efektów pracy żek płac mogą robotnicy Od 22 czerwca do 14 lipca br. pracowało ponad działania i plan pracy ca-
przedsiębiorstwa, a więc otrzymywać. 60 pracowników inżynieryjno-technicznych z wydzia- lego Zespołu oraz ustalić 

21 obrabiarek. Os.zC':~ćlno:sl 

zmniejszenie k osztów produk- Druga część dodatkowe- łów produkcyjnych, narzędziowni, remontowego i od , ni~zbędne WZf?ry, wIg 
cji, zmniejszenie braków, lep- go funduszu płac robotni- Głównego Technologa _ przy aktywnym współudziale k,torych, w załoz~mym cZ,a: 
S2Je wykorzystanie dnia pracy ków to kwota oszczędności pracowników pionu Głównego Księgowego _ nad sle, . dC!kona, Się ,całosc~ 
oraz lepsze wykorzystanie ma- osobowego funduszu płac. . .. . analizy l wyhczy WielkoścI 
szyn i urządzeń , Jednak pod- Kwota ta stanowi różnicę u:ta~eDlem zad~ma O:cU~kowe~o w d za~resl~ W~kO~ZY- rezerw w zakresie wyko
wyżki płac pracowników umy- między zaplanowanym na s ama maszyn l urzą zen. Takle za ame mIał OWlem rzystania maszyn i urzą
słowych dokonywane są tylko dany rok funduszem płac, "Zespół Problemowy dis wykorzystania Maszyn i Urzą- dzeń, przy popełnieniu 
poprzez wzrost premii, która a jego praktycznym wydat- dzeń", powoł~n! przez Z!lkładową ~omisję dis. nowego minimalnych błędów? 
nie może jednak przekroczyć kowaniem w danym roku. systemu bodzcow matenalnego zaIDteresowama. - Jakie będą korzyści 

• Z~~~ ~~ hud~ w ~~aci ~ę~ron~ 
danki ze znajomymi itp. i pracochłonne, gdyż wy- premii w poszczególnych 

Poważne rezerwy 
tk ią w naszej pracy 

Idąc przez teren zakładu 
codziennie widzimy grupy 
pracowników stojących 
przed kioskami spożywczy
mi, przed kioskiem "Ru
chu" bądź przed kioskiem, 
w którym sprzedawane są 
kiełbaski z rożna. Poza 
tym, widzi się liczne 
grupki ludzi prowadzących 
dyskusje i spacerując bez 
celu po terenie zakładu. 
Ktoś, kto przyjeżdza po raz 
pierwszy do zakładu zwra
ca uwagę na to zjawisko 
dziwiąc się, że teren fa
bryki wygląda jak deptak 
w atrakcyjnym miasteaku 
wczasowym. 

W każdym przedsiębior
stwie na całym świecie 
istnieje dyscyplina pracy 
zapewniająca planowy i 
rytmiczny tok prodUkcji. 
Dlatego musimy się zgodzić, 
~e taki stan rzeczy, jaki 
ma miejsce w naszym za
kładzie nie może dłużej 
istnieć. 

Kioski, w których sprze
daje się artykuły spożyw
cze i papierosy są nie po 
to, aby całymi godzinami 

je oblegać. Istnieją one dla 
załatwiania dorywczych 
zakupów. Trzeba sobie 
zdawać sprawę, że jest to 
czas nieproduktywny dla 
zakładu, czas tracony z 
winy pracowników. Idąc 
dalej, można powiedzieć, że 
są to niebagatelne rezerwy, 
które w warunkach nasze
go zakładu określa się wiel
kością 2,8% . 
Nazywając tę rzecz po 

imieniu można stwierdzić, 
że 2,8% zatrudnionych 
tylko samych robotników 
jest za dużo do wykonania 
zadań. a w związku z tym 
czas pracy, jak również 
maszyny i urządzenia nie 
są w pełni wykorzystane. 
Rozpatrując dalej to za

gadnienie należy wiedzieć, 
że są to również straty w 
zarobkach bezpośrednich 
wykonawców, którzy wyko
rzystując pełny, 8-godzinny 
dzień pracy osiągnęliby 
znacznie lepsze efekty. 

Niektórzy mogą twier
dzić, że czas stracony na 
dokonywanie zakupów, 
palenie papierosów, poga-

magało poddania analizie latach pięciolatki z tytułu 
mogą nadrobić intensyw- - l ' . ' 

3,670 obrabiarek i udziele- wyzwo ema rezerw l OSląg-
meJszą pracą. Jest to błęd- " ł' g kaź 

nl'a konkretneJ' odpowiedzI' męcla za ozone o ws -
ne zgoła rozumowanie, z ik k ta'a a na następujące pytania: n a wy orzys m m szyn 
którym żaden zdrowo my- i kosztu bezczynności ma-
ślący człowiek nie może - Które obrabiarki, za- szyn? 
się zgodzić, bowiem poś- trudnione w produkcji, w 
piech w pracy rzutuje na narzędziowni i w remon- Jako podstawę do wyli
nie przestrzeganie dyscy- towym, należy zakwalifiko- czenia rezerw w roku 1970 
pliny technologicznej, co wać jako obrabiarki pro- przyjęto obowiązujący plan 
w następstwie pociąga za dukcyjne, a które jako produkcji na rok 1970 
sobą szybsze zużycie na- pomocnjcze? i oparto się na aktualnej 

pracochłonności technolo
rzędzi, obrabiarek, oprzy- Ile godzin rzeczy- gicznej . W rachunkach 
rządowania oraz wpływa wistych będzie pracować uwzględniono wyrObienie, 
na zwiększenie ilości pro- ka ' da z zakwall'fl'kowanych z uzyskiwane przez robotni-
dukcji brakowej. obrabiarek - jako produk- ków na danych operacjach 

W świetle przepisów w cyjna - w roku 1970? maszynowych. 
zakresie bodźców material- _ Ile procent będzl'e wy- . . w p ierwszym rzucie objęto 
nego zainteresowama wy- nosl'ł wskaźnl'k wykorzy-. . analizę wszystkie wyroby, 
zeJ poruszone sprawy uzna- stanl'a dla kaz·deJ· obra-. 'dł ś ' produkowane przez zaJuad, 
ne są za rueprawI owo CI, bl'arkl' ", odnl'esl'enl'u do , b ć ' d ,.. z pominięciem asortymentów 
l muszą y z naszeJ Zla- funduszu czasu dyspono-łalności wyrugowane. wykonywanych przez Prototy-

Zagadnienia o których wanego? pownię i W-ł P-15, na którym 
mowa jest ściśle powiązane - Jaki jest "wyliczony montuje się maszyny do pisa
z lepszym wykorzystaniem czas bezczynności" kaźdej nia typu T-2, "Zespół" do
maszyn i urządzeń, a ten obrabiarki w roku 1970? szedł do wniosku, że moce 
z kolei czynnik ma wpływ - Jaki jest koszt bez- produkcyjne dla maszyny do 
na zadania syntetyczne, czynności każdej obrabiarki pisania są w stadium organi
którym dla naszego zakładu _ zakwalifikowanej jako zacji i do czasu zakończenia 
ma być kwota zysku, produkcyjna w roku procesu inwestycyjnego dla 

Jednym słowem od stop- 1970? tego zadania, obrabiarki i 

d 
' urządzenia do produkcJI ma-

nia wykonania za an za- - Jakim kryterium na-
Ć h d 

szyn do pisanla nie mogą być 
leży wielkoś naszyc po - leży się kierować przy . k' przedmiotem niniejszej ana-
wyze . Zadania te mozemy ustaleniu wielkości rezerw lizy, tym bardziej, że zakład 
zrealizować tylko metodą w roku 1970, które przyj- nie ma żadnego wpływu na 
solidnej, intensywnej pra- mie się za bazę i które ó te rminy dostaw obrabiarek 
cy wszystkich pracownik w zakład będzie w stanie wy- i urządzeń z importu z kie-
naszego zakładu. korzystać w latach 1971 - runków KK. 

Kier. Dz. Pracy i Płacy 11975 i w jakim stopniu? 
JAN ZACHARKIEWICZ - Jaką przyjąć metodę DOKOŃCZENIE NA STR. 4 

gażowana. 
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I 
SKAŹNIK SYNTETYCZNY 
ZADANIA ODCINKOWE 

Drugi etap prac Komisji Zakładowej powołanej dla 
wprowadzenia nowego systemu bodźców materialnego 
zainteresowania, rozpoczął się od ustalenia wskaźnika 
syntetycznego i zadań odcinkowych na lata 1971-75. 
Jako wskaźnik syntetyczny przyjęto kwotę zysku, 
a wartość punktów premiowych za to zadanie ustalono 

._ •.. _ •.. __ _ w wysokości 25. 

obniżenia wartości eksportu, I jak i zadania odcinkowe 
bazowa wartość punktu pre- będą miały zasadniczy 
miowego podlega zwiększeniu wpływ na ocenę efektyw
lub zmniejszeniu o l ~ za każ- ności gospodarowania za
dy l % poprawy lub pogorsze- kładu w latach 1971-75 
nia oplacalności eksportu w oraz na wzrost funduszu 
stosunku do wska1nika roku premiowego pracowników 
bazowego. umysłowych i dodatkowy 

R 
I / 

~ 

iI -

Dobór tego wskaźnika przyjęto ze względu na 
szybki wzrost produkcji w latach 1971-75. Produkcja 
przeznaczona będzie na potrzeby rynku wewnętrznego 
i na eksport, możliwości niepoźądanej zmiany asorty
mentu są niewielkie, jednolity wskaźnik we wszystkich 
przedsiębiorstwach zgrupowanych w zjednoczeniu. 

~CL"'CLUI." Z zakresu zwięk
produktywności ma
trwałego wyrażać 

w zmniejszeniu 
bezczynności par

abiarek uniwersal
innych maszyn 

. Bazowa war
premiowego 

ustalone w po
kosztów 

maszyn w sto
do bazy podlegać 
zwiększeniu lub 

o 2,% za każ
obniżenia ' lub 

JWi.ęk:,zenia tych kosztów. 
z zakresu eko

uzasadnionego 
technicznego obej 

będzie trzy tematy, 
jeden temat dotyczy 

nieka talogowej. 
procentowy 

wartości bazowej 
premiowego, może 
tych zadań pół-

"lrll~rrr.tn wyższy od 
górnej granicy 

wzrostu okTeślonego na da
ny rok dla danego fundu
szu premiowego. 
Szczegółowe zasady premio

wania za zadania z dziedziny 
postępu technicznego będą 

oparte o specjalną ,umowę za
wartą 'między dyrelLtorem 
przedsiębiorstwa i radą za
kładową. Umowa ta powinna 
określać tematy, terminy 
i etapy ich realizacji, warunki 
pełnego zwiększenia wartości 
bazowej punktów premiowych, 
sposób stwierdzenia wykona
nia zadań i obliczenia fun
duszu premiowego oraz za
sady zmniejszenia przyrostu 
wartości punktów premio
wych w zależności od stopnia 
wykonania poszczególnych te
matów. 

Zmniejszenie wartości punk
tów premiowych nie może po
wodować obniżenia ich war
tości poniżej poziomu bazo
wego. Zadanie z zakresu eks
portu w stosunku do bazy 
będzie dotyczyło: wzrostu 
eksportu do krajów obszaru 
l, II i LII ora"Z poprawy opła
calności. 

Bazowa wartość punktu pre
miowego będzie podlegała 

zwiększeniu lub zmniejszeniu 
w zależności od wielkości 

udziału eksportu w wartości 

produkcji towarowej oraz od 
kierunku eksportu. Prefero
wane w tym wypadku są 

kraje obszaru III-go, gdyż za 
l % wzrostu lub zmniejszenia 
eksportu do krajÓW wolnode
wizowych wartość punktu pre
miowego jest dwukrotnie wyż
sza niż do krajów RWPG czy 
do krajów clearingowych. 
Również nie wykonanie planu 
eksportu do krajów wolnode
wizowych pOWOduje dodatko
we potrącenia. Niezależnie od 
zmian z tytułu wzrostu lub 

Zielone św-iatło 
a salllokontroli 

ł'U.K()NCZErirIE ZE STR, 1 1 wanych. Natomiast wzrasta 
ilość produkcji oznaczanej 

przodować w tej znakiem jakości ,,1" z 
10,6% wartości produkcji w 

Należy jeszcze dodać, że 1966 r. do 88% w 1969 prze 
chwili obecnej samokort- kraczając w tym zakresie 

produkcyjna obejmu- zadania Zjednoczenia. Dla-
10% wszystkich tego też Rada Zakładowa 

kontrolnych. Tak widzi dalszą potrzebę wpro 
powiedzieć, że wadzenia metody samokon

fpr01,vadzianile tej metody troli jako społecznego dzia
naszego zakładu łania załogi na rzecz pro

muje się. dukcji. Trzeba otworzyć 
pewno trudno byłoby zielone światło samokon-

.L1l\l,,,,~M~: że metoda ta troli szczególnie tam, gdzie 
w sposób decydu- decyduje się o jakości pro-
rozwiązanie proble- dukcji i wykonaniu zadań 
akościowych, ale z zakładu. Prawidłowe dzia

• "'Vn~"._: w rozwiązywa- łanie administracyjne oraz 
problemów oraz społeczne działanie wszyst

z brakami ma ona kich organizacji społeczno-
niezaprzeczalny u- politycznych w zakładzie 

Dowodem tego może będzie gwarancją dalszego 
że szczególnie na- rozwoju samokontroli pro
od 1968 r. przed- dukcyjnej, która obok pięk 

"~Ol(lr<::hun systematycznie nych wyników ekonomicz
wielkość strat nych posiada w sobie rów

wadliwością nież wiele zjawisk ujem
ile np. straty nych, które w wyniku pro

w 1966 r. wy- wadzonej analizy trzeba 
546% to w 1968 już wyrugować. I na tych za
~ w '1969 241 'lo. W gadnieniach chciałbym się 

czasie' również I dłużej zatrzymać ... 
zmniejsza c.d.n. 

ilość wyrobów reklamo- taP. 

Zadanie z zakresu obni- fundusz plac robotniczych. 
żenia kosztów materiało- Dalszy etap prac Komisji 
wych będzie wyrażało się Zakładowej skoncentruje 
w formie obniżenia kosz- się na ustaleniu właściwe
tów zużycia materiałów go napięcia w latach 
produkcji porównywalnej. 1971-75 zadania syntetycz
Zadanie to przyjęto do nego i zadań odcinkowych 
oceny gospodarności za- poprzez zagospodarowanie 
kładu ze względu na duży ujawnionych rezerw, w za
udział produkcji porówny- kresie zatrudnienia, wyko
walnej, wysokie zużycie rzystanie parku maszyno
materiałów, decydujące o wego, obniżenia kosztów 
wysokim koszcie tej pro- produkcji oraz postępu 
dukcji, oraz przyjęcie jako techniczno-ekonomicznego. 
wksaźnika syntetycznego I ~WW·!,,'" . ". "; r'{ ' " ' ~" ;1 

wskaźnik kwoty zysku. Przewodniczący Koła PTE 
Tak zadanie syntetyczne RYSZARD BAZ ANEK 

~~ 

Dobrze realizyjemy 
pl~jęte zobowiązania 
DOKONcZENIE ZE STR. l nów społecznycl] na rzecz 

miasta i środowiska . Po
wych czy oszczędności ma- nieważ zadeklarowany w 
teriałów. W tej dziedzinie roku bieżącym czyn załogi 
bardzo cenne zobowiązanie przy budowie obiektu spor
podjął w-ł P-U, który po- towego nie będzie można 
stanowił obniżyć koszt 1 kg zrealizować, część deklaro
odlewu o około 11 zł. Do wanych rob/godz. będzie 
chwili obecnej zrealizowa- zużyta na porządkowanie 
no 45% podjętego zobowią- zakładu, m. in. przy budyn 
zania. Do poważniejszych ku maszyny do pisania, wy 
i już wykonanych zobowią- konaniu pasa zieleni od uli
zań należy skrócenie o cy Młodzianowskiej, porząd 
5 miesięcy opracowania do- kowaniu terenu przed za
kumentacji technologicznej kładem i Domem KUltury, 
na maszyny do pisania typ pracy w ośrodkach wypo
T-2. czynkowych - druga zaś 

Jak wynika z informacji część będzie wykorzystana 
na podstawie wpływają- wyłącznie dla miasta. 
cyc h meldunków należy Istnieje także wg uznania 
sądzić, że zobowiązania możliwość wpłaty zadekla
produkcyjne zostaną wyko- rowanych roboczogodzin na 
nane a nawet poważnie konto Komisji Inicjatywy 
przekroczone. Wydaje się, Czynów Społecznych w Ra
że należy większą uwagę domiu. 
zwrócić na realizację czy- A. S. 
~~~~~~~~~~~ 

W Solcu n/Wislą 
Raniutko dnia 1 lipca br. 

do ośrodka wypoczynkowe
go naszego zakładu przy
była grupa członków ZMS 
na obóz letni. Natychmiast, 
po rozlokowaniu się uczest
ników obozu w przy gotowa 
nych wcześniej namiotach, 
cała grupa przystąpiła do 
urządzania i dekoracji te
renu obozu. 

Ustawiona przez Andrze
ja Malarskiego, przy pomo
cy kilku kolegów, brama 
obozu swym hasłem oznaj
miła, że tu wypoczywają i 
spędzają czas urlopowy mlo 
dzi walterowcy. Brak nam 
było jeszcze w tym dniu 
obozowej "Radioli". W bar
dzo szybkim tempie usta
wione zostały hasła, zało
potały szturmówki, wkopa
no maszt, doprowadzono 
światło, ogrodzono teren 
obozu . 

Obóz był podzielony na trzy 
grupy, które rywalizowały 

między sobą we wszystKich 
punktowanych zajęciach obo
zowych. Obóz zorganizowano 
na zasadach regulaminowych, 
gdzie obowiązywała gimnasty
ka poranna, służba obozowa, 
zbiórka na zajęcia, zbiórka na 
apele. Nie wolno było opusz
CZllĆ terenu bez zezwolenia. 
Te zasady postępowania spra
wily, że obóz był bardzo uda
ny. 

Komenda obozu tak ustawi
ła zajęcia, aby nie były one 
uciążliwe dla wykładowców 

i uczestników, tym bardziej, 
że pogOda przez cały czas trwa 
nia obozu była wprost wspa
niała. Zajęcia odbywały się na 
powietrzu i w godzinach po
południowych, kiedy slońce 

nieco mniej dogrzewało. Jedy
nymi rozrywkami po zaję

ciach byly wieczorki tanecz
ne, połączone z humorem, któ 
rych z reguły dostarczał Wal
dek. 

Obóz n3SZ odwledzil1 rów
nież goście Sekretarz KZ tow. 
Czesław Głogow ki l członek 

egzekutywy KZ PZPR Ryszard 
Jączyński. 

Cala grupa-młodych wal
terowców zdając sobie spra 
wę z faktu, że ośrodek w 
Solcu jest w dalszym ciągu 
w stadium rozbudowy, na 
apel komendy w błyska
wicznym tempie podjęła 
szereg prac rozładunko
wych i wykonała wykopy 
pod nowe domki dla wcza
sowiczów. Tą drogą całej 
grupie obozowej należą się 
gorące słowa pochwały i 
podziękowania za społeczną 
postawę godną członka 
organizacji ZMS. Należy 
nadmienić, że nie byliśmy 
na terenie ośrodka sami. 
Przebywała z nami około 
200-osobowa grupa wczaso
wiczów pracowników na
szego zakładu, wraz z rodzi 
nami. 

Do komendy obozu zgłaszali 
się niektórzy wczasowicze re
DOKOŃCZENIE NA STR. 4 
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Sztandar 
dla załogi 

Przew. PMRN Wacław Telus wręcza Henrykowi Bur
kowi i Marianowi Głuchowi odznaki "Za zasługi dla 

Kielecczyzny" 

Dyr. naczelny i przew. Rady Zakladwej wręczają 
pracownikom odznaki "Za zasługi dla Zakładu" 

Aktywi' ci ZM otrzymali odznaki im. Janka Krasic 
kiego. Od lewej stoją: J. tanik, J. Gregorczyl" 

K. Pietrasik, J. Klochowicz i C. Kaczmarczyk. 

Fragment sali. 
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Wykorzystanie 
czasu pracy maszyn 

kosztu bezczynności w latach 
1971-1975 do wielkości 

31,8 mln zł; 28,8 mln zł; 26,3 
mln zł; 24,8 mln zł; ~3,4 mln 
zł, premia wzrastać będzie 

odpowiednio w poszczegóinych 
iatach, w stosunku do 100 jed
nostek roku bazowego, o 

DOKOŃCZENIE Z E STR. 2 Nie będzie to zadanie . 27,2.% w roku 1971 
łatwe ani dla wydziałów 43,4% w roku 1972 

Temida na zakładowym podwórku 

141281 

Tak więc naszą analizą produkcyjnych, których 56,8% w roku 1973 
objęto w pierwszym etapie wykorzystanie obrabia- 65,01% w roku 1974 
2.718 obrabiarek, dla których rek - dla przyjętych wy- i 72,S:% w roku 1975 SĄDY s OLECZNE 
wskaźnik wykorzystanill dy- robów - przekracza obec
sponowanego funduszu czasu nie 8~%, ani dla wydziałów 
pracy wynosi 68%. a całko- narzędziowni (obecne ob
wity koszt bezczynnosci 59 ciążenie 76,%), ani tym bar
milionów złotych dziej dla Wydziału Remon-

Nie są to kwoty baga
telne i warto pomyśleć nad 
poprawą organizacji stano
wiska r oboczego i u spraw
nieniem organizacji pro
dukcji, aby obniżyć koszty 
bezczynności maszyn i 
urządzeń do poziomu wyli
czonego i zaproponowane
go przez "Zespół". 

• - Inslrumentem wychowani 
Poważne moce produkcyjne towego, którego obciążenie 

zaangażowane są w wyropy, kształtuje się na poziomie 
co do których zakład jest 50% . Dociążenie wydzia
uzależniony od zamówień zew- łów produkcyjnych spowo
nętrznych. duje duże trudności w or-

Wykorzystanie tych mocy, ganizacji procesu produk
poza małymi wyjątkami, jest cyjnego, a dociążenie wy
niezaieżne od zakładu, diatego działów pomocniczych 
"zespół" uznał za stosowne narzędziowni i remontowe
wyłączenie z "zadania odcin- go - jest W wielkim stop
kowego" maszyn i urządzeń, niu uzależnione od zdoby
biorących bezpośredni udział cia wysokokwalifikowa
w produkcji niekatalogowej. nych robotników w zawo-

Przy tym założeniu dzie tokarzy, frezerów, 
wskaźnik wykorzystania po- szlifierzy itp. 

Podane przyrosty premii 
mieszczą się w granica ch. 
o których mowa w U chwa
le Rady Ministrów i Cen 
tralnej Rady Związków 
Zawodowych z dnia 1 lipca 
1970 Toku (Monitor Pol ski 
Nr 21 z dnia 4.VII.197o. r. 
poz. 174). 

5 marca 1966 roku powołany został w naszych 
zakładach SĄD SPOŁECZNY. T a k więc nim się 
spostrzegliśmy minęło już ponad 4 lata jego dzia
łalnoścI. Dziś, z perspektywy t ych minionych lat 
":arto pokusić się na bliższe zapoznanie się z Wy: 
Olkami pracy tej ważnej społecznie insty tucji wy
chowaw czej w środowisku zakładowym. 

Tak jak w każdym więk 
szym skupisku ludzkim, 
również w zakładach "Wal
tera" występowanie kon
fliktów jest zjawiskiem nie
uniknionym. Obserwacje 
potwierdziły, że wielu pra.
cO\Wlików w obliczu do
manej krzywdy stawało 

zostalych maszyn i urządzeń Wykonanie tych trud
wynosi dia roku 1970 - 78%, nych i odpowiedzialnych 
a koszt bezczynnoSci 36,8 mi- zadań spadnie na personel 
liona złotych, co "Zespół" inżynieryjno - techniczny i 
zaproponował przyjąć za wiei- administracyjny zakładu, 
kość bazową i co zatwier- a więc przede wszystkim 
dziła "Zakładowa Komisja d/s na pracowników umysło
nowego systemu bod~ców ma- wych, którzy za odpo
terialnego zainteresowania". wiedni wkład pracy winni 

m gr inż. Z. Podsłoiski bezradnie, lub wydepty
Pełnomocnik D yrektora wało ścieżki do zakłado-

wy ch instytucj i w poszuki
waniu sprawiedliwości i 
zadośćuczynlienia . Przepa
dały godziny przeznaczone 
na pracę, zabierano czas 
innym, bowiem często in
stancje te nie były k ompe
tentne i - co najważniej
sze - powołane do rozpat
rywania i ferowania wy
roków w różnego rodzaju 
sporach i k<JlIlfliktach . ~~~~~~~~~""~,,~~ 

Kłopoty na wczasach 
Rzeczywiste obciążenie obra- być . sprawiedliwie potrak-

biarek objętych niniejszą towani w formie wzrostu 
analizą będzie wzrastać suk- puli premiowej. 
cesywnie od 6,967 miliona go- Dokładny przyrost wartości 
dzin w roku 1970 do '1,653 premii nie jest znany, ale 
miliona gOdzin w roku 1975. możemy go w przybliŻ'eniu 

Wskaźnik wykorzystania określić w sposób następują-

dysponowanego funduszu cw: 
czasu pracy maszyn wzroś- Gdyby przypadająca w roku 
nie z 78% do 81~% w roku 1970 premia na pracownika 
1971 i 86% w roku 1975, umysłowego z tytułu wyko
a koszt bezczynności zma- rzystania maszyn i urządzeń 
leje odpowiednio z 36,8 objętych niniejszą analizą -
miliona zł w roku 1970 do przy bazowym koszcie bez-
31,8 miliona zł w roku czynności maszyn 36,8 milIona 
1971 i 23,4 miliona złotych złotych - wynosiła 100 jed
w ostatnim roku 5- latki. nostek, to w miarę obniżania 

~~~~~~~~~~~~~,,~~~ 

Gdzie zgłaszać 
wnioski racjonalizatorskie 

TN-1, inż. Edward Kowal
czyk - wydz. 1N-2, N-3, N-4 
oraz Tadeusz Kramek - wy
dział TM, TE, M-l, M-2, E-l. 

W ośrodku wypoczynko
wym fabryki D rutów, Sru
tów i Giętych Parasoli 
wśród wczasowiczów pano
wało przygnębienie. Przy
t:zyną tego stanu rzeczy był 
zbyt monotonny jadłospis, 
małe porcje i brak jarzyn. 
Pewnego dnia do kierow
nika ośrodka udała się de
legacja wczasowicz6w z pe
tycją. 

- Jak pan może nas tak 
głodzić, panie kierowni
ku! - powiedziała księgo
wa, korpulentna blondyn
ka. W ciągu tygodnia poby 
tu na wczasach ubyło mnie 
już 5 kg. 

- Stanowczo za ma le 
porcje! - wtrącil się elek
tryk pan Mikolaj . 

- Dokąd będziemy jeść 
obiady bez jarzyn! Brak 
nam witamin! - padaly 
zewsząd uwagi. 

- Mnie t o już ząb się 
rusza - poskarżyla się ma 
szynistka panna Z iuta. Na
bawimy się jeszcze szkor
butu, jak marynarze na mo 

Przy opracowaniu projek
tów wynalazczych zgOdnie z 
przE\Pisami prawa wynalazcze':> 
go, twórcy mają zapewnioną 

pomoc w zakładzie pracy. Na 
podstawie § 19 Uchwały Rady 
Ministrów z dnia 15 lutego 
1963 roku pomoc udzielana 
przez zakłady pracy osobom 
pracującym nad projektami 
wynalazczymi i twórcom przy 
opracowaniu projektów wyna
lazczych polega między in
nymi na sporządzeniu opisu 
teChnicznego, rysunkÓW, sche
matów, szkiców, obliczeń re
ceptur modelu i opisu procesu 
teChnicznego, uzasadnienia 
przydatności gospodarczej pro 
lektu wynalazczego itp. 

Pracownicy DziałU DKT za- rzu. 
trudnieni przy odbiorze pro- - Cóż ja na to mogę po
dukcji zgłaszają się o pomoc radzić - rozłożył bezrad
i porady do przedstawiciela nie ręce kierownik ośrodka . 
technicznego tej placówki, na Stawka wyżywieniowa na 
której mają swoje stanowisko głowę wynosi 25 żlotych. 
pracy, np. pracownicy zatrud- Sami rozumiecie że za tę 
nieni przy odbiorze produkcji sumę nic nie można zwo
części na wydz. P-5 korzystają jować. 
z pomocy przedstawiciela tech Jeżeli chodzi o zwiększe
nicznego na wydz. P-5 itp. Na- nie porcji, to da się to zro
tomiast pracownicy z pozo- bić jedynie przy zupach. 
stałych działów i wydziałów, Po prostu można dolać wo
które nie mają swoich przed- dy... Natomiast mięso i 
stawicieli o pomoc i porady ;;:iemniaki mamy Zimitowa
zgłaszają się bezpośrednio do ne .i musimy się z tego 

Na zasadzie obowiązujących Działu Wynalazczości. rozliczyć. 
przepisów prawa wynaiazcze- Przedstawiciele techniczni Proponuję podzielić się 
go zorganizowano w naszym między sobą na dwie gru-

pełnią dyżury w ustalonych 
zakładzie stałą pomoc tech- py: mięsożernych i na ja-
niczną dla racjonalizatorów dniach i godzinach przy wy- roszów. Ci pierwsi będą 
przez powołanie odpowiednie- działach objętych ich działal- oddawać swoje porcje ziem 

nością - pokój kierownika. go zespołu doradców technicz- niaków jaroszom, a jarosze 
nych, którzy są obowiązani do Niezależnie od powyższego porcje mięsne mięsożer-
udzielania takiej pomocy ra- zgodnie i Uchwałą zakładowej nym. 
j organizacjl' SIMP' , członkowie . c onalizatorom na ich wydzia- Jeżeli chodzi o 3arzynll.' 
łach pracy. tej organizacji zobowiązani są to sami rozumiecie, że przy 

w drugim półroczu br. w do udzielania pomocy racjo- takich cenach nie możemy 
naszym zakładzie sprawują nalizatorom w ramach prac sobie na nie pozwolić ... 
opiekę nad ruchem wynalaz- społecznych za pośrednictwem Weźmy takie ogórki. 15 zl 
czym w udzielaniu porad i przedstawicieli technicznych. ;;:a kilogram. 
pomocy technicznej racjonali- O ile pomoc racjonalizato- - Na prywatnym ziele -
zatorom przy opracowaniu rom okazałaby się ze strony niaku można je kupić za 
Ich projektów, następujący przedstawiciela technicznego 6 zlotych - wtrącila pan
przedstawiciełe techniczni z i członka SIMP-u nie Wystar- na Ziuta. Sama wczoraj 
KTiR: stanisław Sujka czającą w sensie pracochłon- kupowalam. 
wydz. P-l, DKT-3, HZ, inż . Sta ności ze względu złożoności - Nam nie wolno kupo
nislaw Po1akiewicz - wydz. problemu, które obejmowałyby wać z sektora nieuspolecz
P-2, P-4, mgr inż . Henryk Mir przyszły projekt, to również nionego, ponieważ socja
ski - wydz. P-3, TP, DKT, twórcy mają prawo żądać sp e- !izm poni6s1 by nieodżalo
Jan Kruszka - wydz. P-5 obr. cjalnej pomocy za pośredni- wane straty. A poza tym 
me~h., Ałeksander Witkow- ctwem zakładowego Klubu kłopoty z rozliczeniem. 
~ki - wydz. P-6, J anusz po- Techniki i Racjonalizacji. Kto mi uzna rachunek pr1f 
pielarski - wydz. P-8, P-5 mon W wypadkaCh otrzymania w I watny! Zaraz komisja, PIH, 
taż, inż. Józef Dziwirek _ . sposób niedbały lub niechętnie I czy NIK będą węszyć i po
wydz. TK, P-7, T - l, inż. Wlo- I pomocy od przedstawiciela czują fetor. 
dzimierz Tomala - wydz. P-9, I technicznego, racjonalizatorzy - Panie kierowniku, a 
p-u, inż. Marian Gos - wydz. są zobowiązani do natychmia- gdyby og6rki na prywat
TT, P-lO, TR, TW, 3PW, Wał- stowego powiadomienia o tym nvm zieleniaku kosztowaly 
demar Ba1ińs.ki - wydz. TN, Dział Wynaiazczości. na przykład 2 zlote, albo 

1 zloty. Czy wówcza moż
na dokonać zakupu? - spy 
tala panna Zosia, którą na
zywali na w czasach "pierw 
szą naiwną". 

- Niestety, nawet po zlo 
tówce nie jestem w stanie 
dokonać zakupu. Przepisy! 
Przepisy! I jeszcze r az prze 
pisy! 

- A gdyby tak za dar
mo dano dla ośrodka ogór
ki, czy truskawki - to wte 
dy chyba można przy
jąć? - spytał pan Mikolaj. 
Właśnie mój teść ma ogrom 
ny ogród i gdybym go po
prosił, t o może by nam ofia 
rował z tonę warzyw. 

- Nie rozumiecie ludzie, 
że ja nie mogę mieć nic 
wspólnego z sektorem nie
uspolecznionym! - ziryto
wał się kerownik. Taka da
rowizna ubliża godności 
człowieka i psuje renomę 
naszej fabryce. A poza 
tym, trzeba by zwoływać 
komisję do odbioru, pisać 
protokóły, uzasadnienia. A 
w końcu t o saldo by się ńie 
-zgadzalo. B o niby jest przy 
chód, a wydatków nie ma. 
Zaraz PI H by się doczepił, 
że coś tu nie w porządku. 

Powiedzieli by: "Cóż to 
Kowalski, z nieba wam 
spadły te warzywa!" Nie. 
Nie . T o jest nie realne. 
Chciałem powiedzieć: nie 
do przyjęcia. Wtem na salę 
wbiegła zdyszana inten
dentka. - Panie kierowni
ku z rzeźni nie chcą nam 
dostarczyć mięsa! Co bę
dziemy gotować na obiad? 

- Poczekajcie, zadzwo
nię do dyrektora rzeźni -
powiedział kierownik chwy 
tając za słuchawkę. - Co 
tam jest dyrektorze z na
szym mięsefit!? 

- Nie przywieźliście tucz 
ników, to z czego wam zro
bię mięso! 

- Dyrektorze, samochód 
nam nawalil i nie mamy 
czym przywieźć wiep?:zów 
;;: przyzakładowej tuczarni! 
Tymczasem dajcie nam z 
puli naszych sąsiadów Fa
bryki Nit6w i Kitów. Jutro 
będzie samochód to zwróci
my. Słowo! 

- Coście oszaleli Kowal
ski! Myślicie, że to taka 
prosta sprawa. Musicie 
mieć od nich zgodę na piś
mie, celem dokonania prze
rzutu. - Co? telefonicznie? 
Nie da radY! Na piśmie! 

- Mówicie, że to prosta 
sprawa? Tak wam się tyl
ko zdaje. Jak ja idę do wa
szej fabryki, to muszę p6ł 
godziny czekać na przepu
stkę. A wy chcecie, żeby 
wam sprawę załatwić od 
ręki. 

Po co się będę pierwszy 
wychylali... JOT-KA 

W tym też właślniie celu 
zmierzającym do uregulo
wania tego problemu, rów
nież pod względem praw
nym, powołano niezwykle 
ważny instrument w ycho
wawczy - sąd społeczny. 
Od tego czasu minęło już 
cztery lata , które w su mie 
przyniosły 43 rozprawy. 
Patrząc na tę liczbę n ale
żałoby z zadowoleniem po
wiedzieć, że atmosfera, k l i 
m a t w środowisku jest bar 
dziej niż zadawalający. Nie 
stety, tak nie jest, bowiem 
w dalszym ciągu dziesiątki 
pracowników kieruje swe 
kroki do kierowników, R a
dy Zakładowej, Dyrekcji 
gdzie oczekuje na rozpat
rzenie swoich spraw. W 
wielu przypadkach ich 
problemy i bolączki zostają 
rozwiązane. Często też na
pięte stosunki między dwo
ma pracownikami rozłado
wuje kolektyw wydziałowy, 
mistrz lub kierownik. 

I tu właśnie tkwi przy
czyna tej niewielkiej ilości 
spraw rozpatrzonych przez 
sąd społeczny. 
Przeglądam teczki z aktami. 

Notuję, że w 1968 roku wpły

nęło 14 spraw. w tym aż 10 
z Prokuratury Powiatowej. W 
większości bo 8, dotyczyły 

znęcania się fizycznie i mo
ralnie w stanie upojenia 
alkoholowego nad żoną I 
dziećmi. W pozostałYCh roz
patrywano ubliżanie i wywo
ływanie awantur, nielegalne 
pObieranie energii elektrycz
nej, demolowanie mieszkania, 
grożenie zabójstwem itd. 

W roku 1969 sąd społeczny 

rozpatrzył tylko 10 spraw. I w 
tym wypadku połowa z nich 
dotyczyła znęcania się w sta
nie nietrzeźwym nad żoną i 
dziećmi. Z Prokuratury prze
kazano tym razem 5 spraw. 

I kwartał br zamknął się 

natomiast liczbą 2 rOZpraw, 
również związanych z pijań-

stwem i robieniem awantur. 

Jak więc widać więk
szość była "typowa" 
pijaństwo, bójki, awantury 
rodzinne. Zjawisko, nieste
ty, najbardzej powszechne. 
Ale w zamierzeniach sądu 
społecznego leży nie tylko 
ferowanie wyrokÓW skazu
jących, sąd dąży przede 
wszystkim do pogodzenia 
się stron,. przeproszenia 
publicznego. Właśnie ak
cent wychowawczy domi
nuje w każdej r ozpa trywa
nej sprawie. Publiczne prze 
proszenie żony, matki w 
obecności zebranych współ
pracowników i kolegów 
jest na pewno dla każdego 
"oskarżonego" zgryzieniem 
gorzkiej pigułki wstydu ... 

Przy okazji warto przedsta
wić wiek obwinionych. otóż 
najwięcej s,praw przypadło w 
r. 1968 na pracownikÓW w 
wieku od 31 do 50 lat, bo aż 

7, powyżej 51 lat - 3. W 
pierwszej grupie wiekowej 
znalazia się również l kobieta. 
Najwięcej obwinionych rekru· 
tuj'e się z pracowników star· 
szych, których staż pracy wy· 
nosi powyżej 6 i 10 Jat. Nie 
zanotowano np. rOZprawy 
nastolatka do lat 20 .. . _ 
Reasumując można zar y

zylkować twierdzenie, że 
sądy społecme okoz.ały się 
instytucją niezwykle po
trzebną i pożyteczną . Nie
wątpliwie spełniać one bę
dą w coraz wi~szym stop
niu rolę wychowawczą w 
społeczności zakładowej. 

(PA) 

PS. Dla zorientowania 
czy telników podajemy, że 
członkowie sądu społeczne· 
go w ybierani są w głoso· 
waniu tajnym co dwa lata. 
Składa się on z 11 człon
.ków i 4 zastępców. Prze
wodniczącym pierwszej i 
drugiej kadencji jest p, 

Bogusław Kaczmarski. ........... 

W Solcu 
n/Wisłą 
DOKOŃCZENIE ZE STR. 3 
prezentujący Radę TurnusU, 
którym nie odpowiadała wsp61 
na zabawa z ZMS-em. Pan G. 
twierdził, ~e dziś to się bawi· 
my my, a "oni" niech się ba· 
wią sami. Panu R. przeszka· 
dzała muzyka płynąca zadap' 
tJeru. 

Na obozie przebywali ludzie 
młodzi, którzy również korzy' 
s'ając z własnego urlopU, 
oprócz zajęć szkolenioWych 
potrzebowali trochę rozrywki, 
"wyżycia się", tak jak i dzieci 
wczasowiczów, które niemalże 
w komplecie korzystały z każ
dej zabawy organizowanej 
PFez ZMS-owców. 

14 dni pobytu na obozie 
upłynęło milo i wesoło. Akce1l 
tem kończącym obóz był tra' 
dycyjny "bal maskowy" , 
,,13-toma nieśmiałymi" . 

"Wiara" obozowa powró
ciła już do Zakładu by po
dejmować nowe zadania 
produkcyjne i społeczne. 
Wierzymy, że ci ktÓrzY 
brali udział w tegorocznym 
obozie nie zawiodą, będą 
nadawać ton w pracy w y
działowych kół ZMS, że bę
dą wzorem i przykładem 
dla innych, że w ten sposób 
odpłacą się za zorganizowa
ny obóz. 
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